
زیســت بــوم؛ جمعیــت گونه هــای »کل و بــز« و »قــوچ و میــش« در 
اســتان های زاگرسی، با وجود افزایش دو درصدی جمعیت آنها در کل 
کشور، به دلیل تخلفات مربوط به صید و شکار بسیار نگران کننده است.

هم اکنون در کل کشــور حدود ۸۰ هزار رأس از گونه )کل و بز( شــمارش 
شده است که بیشترین جمعیت آن در استان های یزد، کرمان، فارس، 
اصفهــان، البرز، ســمنان و تهران قــرار دارند. اما متأســفانه، کل و بز در 
شــرایط مناسبی بســر نمی برند؛ چرا که همه ســاله بخش زیادی از این 

گونه ها توسط صیادان غیرمجاز و طعمه خواران صید می شوند.
ë بالاترین جمعیت »قوچ و میش« در تهران

به گفته »حسن اکبری« معاون محیط  زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط  زیســت، در میان اســتان های کشــور، بالاترین جمعیت 
)قــوچ ومیــش( به اســتان تهــران اختصــاص دارد که با وجــود جمعیت 
انســانی بســیار زیاد، توســعه اقتصادی، اجتماعی و مســائل و مشکلات 
مرتبــط با محیط  زیســت این اســتان، موضوع عجیبی به نظر می رســد. 

بیش از یک ششم کل 
جمعیت قوچ و میش 
کشور در استان تهران 
شناســایی شــده و این 
نشان دهنده آن است 
کــه اولاً زیســتگاه های 
اطــراف  طبیعــی 
زیســتگاه های  تهــران 
ارزشــمندی هستند و 
برای نگهداری حیات 

وحــش اهمیت زیــادی دارنــد. ثانیاً مردم اســتان تهــران از نظر فرهنگ 
رعایت حقوق حیوانات در سطح بالایی قرار داشته و نمی شود این موضوع 
را انکار کرد. اگر قرار بود میزان تخلف صید و شــکار در اســتان تهران با این 
جمعیت انبوه انسانی همچون استان هایی باشد که آمار بالایی در زمینه 
تخلفات شــکار غیرمجاز دارند، از جمعیت این گونه برجســته هیچ چیز 
باقی نمی ماند. اســتان های خراسان رضوی، گلستان، اصفهان، سمنان و 
خراسان شمالی پس از استان تهران بالاترین جمعیت قوچ و میش کشور 
را در خــود جای داده اند. در اســتان هایی مانند تهران و اصفهان که بحث 
توسعه در آنها جدی تر بوده است، رویکرد مدیریت محیط  زیستی بیشتر 
به سمت محیط  زیست انسانی معطوف بوده است در حالی که براساس 
آمارها بیشترین جمعیت قوچ و میش کشور در استان تهران و بیشترین 
جمعیت کل و بز در استان یزد قرار دارد؛ بنابراین باید این استان ها مورد 
توجــه قرار گیرند تا بتوان از تنوع ژنتیکــی حیات وحش مان را محافظت 

کرد.
ë تفنگ« بلای جان گونه های جانوری«

به اعتقاد معاون محیط  زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت 
محیط  زیســت، در بخش مهمی از اســتان های زاگرســی مثل کردستان، 
کرمانشــاه، ایلام، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال و بختیاری 
و فارس زیســتگاه های بســیار مناســبی برای ایــن دوگونه وجــود دارد؛ اما 
جمعیت آنها به برخی لکه های مناطق حفاظت شده محدود شده است 
که به صورت کوچک و غالباً جزیره ای هستند. این نشان می دهد که ما در 
این اســتان ها بشدت به فرهنگ سازی برای پیشگیری از تخلفات مربوط 
به صید و شکار نیاز داریم. به هرحال استان هایی که علاقه ذاتی به تفنگ 
دارند و از قدیم، شــکار به عنوان یکی از علایق و مهارت های مردمان این 
مناطق محسوب می شده است با محدودیت جمعیت گونه های برجسته 
قــوچ و میــش و کل و بــز مواجه شــده اند. اگــر با آموزش و فرهنگ ســازی 
صحیح این مشکل مدیریت شود، امکان رشد سریع جمعیت اینگونه ها 
در مناطق یاد شــده وجود دارد چون شــرایط زیستگاهی، رویشی و منابع 
آبی این زیستگاه ها بسیار مناسب است و به هر حال مردم علاقه مندی به 
طبیعت دارند. چنانچه علایق آنان به سمت حفاظت گرایش پیدا کند، 

تأثیر عجیبی در کوتاه مدت خواهد گذاشت.
ë شناسایی 3 هزار رأس »جبیر« در کشور

اما نکته مهم دیگر این است که آهوی ایرانی و حتی کل ، بز ، قوچ و میش 
به محض اینکه شــرایط زیستگاهی مناســبی پیدا کنند با رشد جمعیت 
چشــمگیری مواجه می شــوند؛ هرچند که احیای جمعیــت جبیر قدری 
ســؤال برانگیز اســت و در بعضــی مناطــق حتی با وجود مناســب شــدن 
شــرایط زیستگاه، احیای جمعیت این گونه به دشواری صورت می گیرد. 
بــه گفته »حســن اکبری«، در کل کشــور حــدود ۳ هــزار رأس جبیر وجود 
دارد. در برخــی از مناطق آزاد بویژه در فلات مرکزی ایران و شــرق کشــور 
کــه جمعیت بســیار بالایــی از گونه هــا را درخود جــای داده اســت بعضاً 
مناطق آزادی داریم که تا 2 هزار رأس کل ، بز ، قوچ و میش را درخود جای 
داده اند؛ حتی در این مناطق طعمه خوارانی مثل پلنگ داریم که نشان 
می دهد زنجیره غذایی تقریباً کامل است.گفتنی است، کل و بز گونه ای از 
بز کوهی و در رده پستانداران ایران است، جثه  آن بزرگتر از بز اهلی است. 
نرهــا که کل نامیده می شــوند، شــاخ های بلند و شمشــیرمانندی دارند و 
حیواناتی روزگرد، گیاه خوار و نشخوارکننده هستند. قوچ و میش اوریال نیز 
بزرگترین قوچ ایران است. شاخ های قوچ و میش حلزونی شکل  هستند و 
به طرف پهلوی صورت و رو به جلو خمیدگی دارند و نرها شاخ های بلندی 
دارند. اغلب قوچ و میش های اوریال روزگرد هســتند، اما در برخی موارد 
شب ها نیز فعالیت می کنند. این گونه نیز از پستانداران ایران، گیاه خوار و 

نشخوارکننده  است.

ایســنا- »صادق ضیائیان« رئیس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا، از وقوع رگبار و رعد و برق و وزش باد شدید طی روزهای 

آینده در پنج استان و کاهش نسبی دما در سواحل دریای خزر خبر داد.

مهر- »زینب اختری« مشاور امور زنان و خانواده وزارت میراث  فرهنگی 
گفت: ایران یکی از جذاب ترین مناطق گردشگری برای گردشگران روسی 
به شــمار مــی رود. در زمینه صنایع دســتی نیز می توانیــم همکاری های 

مشترکی داشته باشیم.

و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل  زاده«  کــرم  »امیــر  ایرنــا- 
صنایع دســتی استان سمنان گفت: امســال برگزاری ۴۰ رویداد با رویکرد 
ملــی و اســتانی بــا هدف معرفــی ظرفیت هــای گردشــگری و رونق این 

صنعت در استان تعریف و برنامه ریزی شد.

ایســنا- »افشــین علیزاده« عضو هیأت علمی دانشــکده منابع طبیعی 
دانشگاه تهران، افزایش جمعیت آهوها در جنوب کشور را باعث آسیب 
به اکوسیســتم ندانســت اما تغذیه آنها از ســایت های پســماند را باعث 

آسیب به کل حیات  وحش دانست.

مهر- جهانگردان کشورهای فرانسه، سوئیس و موناکو در قالب تور گردشگری 
بین المللی موتورسیکلت به همت کانون جهان گردی و اتومبیلرانی با ورود 

به ایران از جاذبه های مناطق شرقی کشورمان بازدید کردند.

ایســنا- »پرهــام جانفشــان« مدیــرکل میــراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دســتی استان تهران برای دومین بار به شــرکت ها و آژانس های 
دارای گواهینامه گردشگری سلامت، درباره استفاده از مدارک جعلی و 
نامعتبر و همچنین بی مسئولیتی نسبت به سفر و روند درمان مسافران 

خارجی در ایران، اخطار داد.
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داربست های 14ساله مرمت مسجد امام اصفهان 
کــه برداشــته شــد آه از نهاد فعــالان و کارشناســان 
میــراث فرهنگــی کشــور بلند شــد.مرمت مســجد 
از مرمــت مســجد  امــام اصفهــان خســارت بار تر 
شــیخ لطــف الله اســت. ســه ســال پیــش بــود کــه 
مرمت مســجد صفوی شــیخ لطف الله به دو رنگ 
شــدن یکــی از زیباترین گنبدهــای ایــران انجامید. 
اعتــراض ده هــا کارشــناس و فعالان حــوزه میراث 
فرهنگی اما به نجات آثار تاریخی یکی از مهم ترین 
شهرهای تاریخی کشور یعنی اصفهان منجر نشد.
مرمت کاران این بار سطح گنبد مسجد امام را چین 
انداختند و با فرورفتگی ها و برآمدگی های عجیب 
تحویل افکارعمومی دادند؛ تصاویری که اعتراض 
جامعــه میــراث فرهنگــی را در پی داشــته اســت. 
»فریبــا خطابخــش« مدیر پایــگاه میــراث جهانی 
نقش جهــان اصفهان هم اعتراض کارشناســان را 
مشــتی حرف بیهوده خواند و از نوسازی مسجد به 
جای مرمت آن خبر داد تا این سؤال پیش بیاید که 
کدام قانون اجازه می دهد یک مسجد تاریخی را به 
جای مرمت، نوســازی کنند؟ملیحه مهدی آبادی، 
کارشــناس مرمــت آثــار تاریخــی در گفت و گــو بــا 
روزنامــه »ایــران« بــه مرمت های اصولــی مرحوم 
»باقــر آیت الله زاده شــیرازی« معمــار، مرمت گــر، 
اســتاد دانشــگاه و چهره ماندگار عرصه معماری، 
حفاظــت و مرمت بناهــای تاریخی ایــران که روی 
آثار تاریخی میدان نقش جهان انجام داده اشــاره 
می کنــد و می گوید: »گنبد مســجد امــام چه قبل از 
انقلاب و چه بعد از انقلاب استحکام بخشــی شده 
بــود.آن زمــان آقــای شــیرازی مدیر پایــگاه میراث 
نقــش جهــان بــود. در شــورای فنــی کســانی چون 
حسین آقاجانی و حسین آبادی بودند که متأسفانه 
همــه آنها فوت کردند.«مهدی آبــادی با اعتقاد به 
اینکــه آن مرمت هــا کافی بــود، می گویــد: »به نظر 
می رسد تخصص کسانی که در سال های اخیر آثار 
را آسیب شناسی نمودند و کار را انجام دادند در حد 

مرمت چنین آثاری نبود.«
ë سوداگری در حفاظت و مرمت آثار تاریخی

او بحــث را به ســوداگری در حفاظــت و مرمت 
آثــار تاریخــی می بــرد و می گویــد: »مرمــت آثار در 
ســال های اخیر با عجله انجام می شــود.  هزینه ای 
بــه پایگاه هــا داده می شــود و آنهــا بــه جــای اینکه 

فعالیت هــا را گســترش و پژوهش هــای بیشــتری 
انجام دهند، سریع شــروع به مرمت آثار می کنند. 
اصفهــان  جامــع  مســجد  در  تنهــا  اتفــاق  ایــن 
)مســجد امام( و مســجد شــیخ لطف الله اصفهان 
نمی افتد.«او شــهادت می دهد که بارها کاشی های 
تکیــه قاجــاری معاون الملــک در کرمانشــاه کنده 
شده و نصب شده اند. این مرمت به شکسته شدن 

کاشی های ارزشمند تکیه منجر شده است.
ë تفکر     پیمانکاری

این کارشــناس مرمت اعتقاد دارد تفکر علمی 
پشــت مرمت ها نیســت و بیشــتر تفکر پیمانکاری 
اســت. مهدی آبــادی نتیجــه می گیــرد وقتــی تفکر 
حاصلــش  می کنــد،  مرمــت  را  آثــار  پیمانــکاری 
جــز اتفاقــی کــه در اصفهــان افتــاد نخواهــد بــود. 
شــیخ  مســجد  »چــون  می گویــد:  مهدی آبــادی 
لطف الله و مســجد امام آثار جهانی هستند مرمت 
غیراصولی آنها دیده می شود اما وضعیت آثار دور 
از چشم افکارعمومی هم بهتر از مرمت این دو اثر 
صفوی نیســت.«این کارشــناس بحث را به مرمت 
طاق بستان می برد و می گوید: »در طاق بستان هم 
همیــن اتفــاق افتاد. بــا لــودر و بولدوزر به جــان اثر 
افتادند در حالی که هرگز کلنگ باستان شناســی به 
آنجا نخورد. فقط می خواهند اعتبار تخصیص یافته 
را هزینــه کنند و تنها به ظاهــر کار فکر می کنند.«به 
گفتــه او خیلــی از مرمت هــا تأییدیه کمیتــه فنی ها 
و شــورای فنی هــا را هــم دارد. او می گوید: »ســطح 
علمی کمیته ها و شــورای فنی ها و کارشناس ها هم 
پایین آمده است. حالا دیگر کارشناسان در قدوقواره 

انجام کارهای بزرگ نیستند.«
ë خصوصی سازی

پیاده ســازی  زمــان  از  را  درد  ایــن  آغــاز  او 
اساســی  قانــون   44 اصــل  غیرکارشناســی 
می دانــد و می گویــد: »آن زمــان تصمیــم گرفتنــد 
خصوصی سازی و برون سپاری در میراث فرهنگی 
اتفــاق بیفتــد، ولــی این خصوصی ســازی درســت 
انجــام نگرفــت. خیلی از کارشــناس ها یا بــه اجبار 
بازنشســته شــدند یا خودشــان را بازخرید کردند.« 
ایــن رونــد در دولت نهــم و دهم شــدت می گیرد. 
مهدی آبادی از آن به عنوان ضربه کاری یاد می کند 
و می گوید: »دولت ها از مدیران متخصص استفاده 
نکردند و به طور طبیعی مدیران انتخاب شده هم 
کارشناس برجسته نخواســتند. کارشناسان کم کم 
به حاشــیه رفتند و یکسری دانشجو وارد کار شدند. 

بسیاری از دانشجوها هم در دانشگاه رشد نکردند، 
بدنــه کارشناســی میــراث فرهنگی ضعیف شــد و 
در نتیجــه آن تفکــر که باید میــراث فرهنگی حفظ 
شــود کمرنگ شد. الان خیلی از کسانی که در حوزه 
میراث فرهنگی کار می کنند، پیمانکارانی هســتند 

که »گرید« مرمت گرفته اند.«
ë اشتباه سازمان برنامه و بودجه

کــه  اولــی  ســال های  مهدی آبــادی  گفتــه  بــه 
ســازمان  شــد،  خصوصی ســازی  میراث فرهنگــی 
برنامــه و بودجه بــه معماران و کســانی که عمران 
خوانــده بودنــد اما در پــروژه ای با میــراث فرهنگی 
همکاری داشــتند گریــد )معیــار صلاحیت گذاری 
برای تضمین کیفیت و کمیت پیمانکاران( مرمت 
داد. این تصمیم باعث شد کسانی که تخصصی در 
مرمت نداشتند اما در زمینه عمران کار کرده بودند 
و یا در معماری و ســازه تخصص داشــتند وارد کار 
مرمت شدند.او که سال ها در حوزه میراث فرهنگی 
کرمانشــاه فعالیت داشته و نتیجه سال ها تلاشش 
ثبــت جهانــی کتیبه بیســتون در فهرســت جهانی 
یونسکو اســت، حداقل دو مورد در کرمانشاه سراغ 
دارد. پیمانکارانــی فعــال در حوزه آســفالت جاده 
و خیابان و کســانی که کارهای ســنگین چون لودر و 
بولدوزر انجام می دادند، توانسته بودند از سازمان 
برنامه و بودجــه گرید مرمت بگیرند،  فقط به این 
دلیــل کــه در دوره ای بــا میراث فرهنگــی همکاری 
داشتند. او می گوید: »این افراد در حوزه تخصصی 
خودشان ممکن اســت خوب باشند اما مثلًا با چه 
تفکری مرمت کتیبه قدیمی ترین نقش برجســته 
ایــران یعنــی »آنوبانی نی« را در ســامانه به مزایده 
می گذارنــد و پیمانکاری انتخاب می شــود که هیچ 
تخصصــی در حفاظــت از آثــار صخــره ای نــدارد. 

معلوم است که باید فاتحه آثار را خواند.«
ë نظارتی وجود ندارد

این کارشــناس اعتقــاد دارد در ســال های اخیر 
بحــث نظــارت روی فعالیت هــا در حــوزه میــراث 
فرهنگــی بســیار کمرنگ شــده اســت. یــک زمانی 
پژوهشــگاه میــراث فرهنگــی روی تصمیــم هــای 
ســازمان میــراث فرهنگــی نظــارت داشــت و الان 
سطح فعالیت پژوهشگاه در حد حفاظت فیزیکی 
آثــار  پاییــن آمده اســت. کســی خــودش را مکلف 
نمی دانــد به کارشناســان پژوهشــگاه پاســخ دهد. 
کارشناسان کارکشته، یا بازنشسته شده اند یا خود را 
بازخرید کرده اند. ســطح و بنیه کارشناسی سازمان 

بسیار پایین آمده است. مدیران یکسری از استان ها 
هیچ تخصصی در حوزه میراث فرهنگی ندارند. او 
از واگذاری مدیریــت برخی مجموعه های تاریخی 
به کســانی کــه تخصص پزشــکی یا دندانپزشــکی 
تفویــض  از  و  مــی آورد  میــان  بــه  ســخن  دارنــد 
اختیارات شــورای فنی بــه اســتان ها به عنوان یکی 
از علــل تخریــب آثار تاریخــی به اســم مرمت نام 
کارشــناس  وجــود  عــدم  مهدی آبــادی  می بــرد. 
توانمنــد در برخی از اســتان ها و تخصیــص اعتبار 
بــه اســتانداری ها را از دیگــر دلایــل ایــن وضعیت 
برمی شــمرد و می گویــد: »در برخــی از اســتان ها 
استاندار ها تفکر توسعه ای دارند و مثلًا می خواهند 
جــاده را از دل یــک اثــر و تپــه تاریخــی بگذراننــد، 
کافی اســت تا مدیران میراث در برخی از استان ها 
جلــوی ایــن طرح هــا بایســتند،برخی اســتانداران 
اجازه فعالیــت به او را نمی دهند. اســتقلال اداری 
مدیران از بین می رود و آنها به اعتبارات استانی و 
شهرداری وابسته می شوند، همین مسأله هم آنها 

را تحت فشار قرار می دهد.«
ë میراث قربانی گردشگری شد

وی روی نگاهــی کــه اعتقــاد دارد بایــد میــراث 
فرهنگــی قربانی گردشــگری شــود تمرکــز می کند 
و می گویــد: »موافقــان بــا این تفکــر اعتقــاد دارند 
گردشــگری ســرمایه مــی آورد در حالی کــه میراث 
فرهنگی و آثار تاریخی ســرمایه ملی ما هســتند که 

باید به نسل آینده واگذار شوند.«
ë چرا مدیر پایگاه نقش جهان عوض نشد؟

این کارشــناس به دو رنگ شــدن گنبد مســجد 
جهانی شــیخ لطف الله بــر اثر مرمت در ســال 9۸ 

اشاره می کند و می گوید: »کمترین کاری که باید می 
کردند، عوض کردن مدیر پایگاه بود اما در اصفهان 
بــه او امتیاز هــم دادند. هیچ کس هم بازخواســت 
و  گردشــگری  فرهنگــی،  میــراث  وزارت  نشــد. 
صنایع دســتی متولــی میــراث فرهنگــی اســت، نه 

مالک. میراث فرهنگی متعلق به مردم است.«
ë کسی حق بازسازی آثار تاریخی را ندارد

او در واکنــش بــه حرف هــای فریبــا خطابخش 
مدیــر پایگاه میــراث فرهنگی که به رســانه ها گفته 
اســت از ابتدا بنا بر بازســازی گنبد مسجد امام بود 
نه مرمــت آن، می گوید: »هیچ کس حق بازســازی 
یــک اثــر تاریخــی را نــدارد. مگــر میدان شــهری و 
یک ســاختمان تازه اســت که بازســازی و نوســازی 
بخواهد؟ این حرف نشان می دهد کسی مسئولیت 
را پذیرفته که دانش حفاظت و مرمت ندارد.«ثبت 
کننــده کتیبــه بیســتون در یونســکو بــه عضویــت 
ایــران در کنوانســیون های مختلف اشــاره می کند و 
می گویــد: »هیچ کــدام از ایــن کنوانســیون ها اجازه 
بازســازی آثار تاریخی را نمی دهند؟ شــاید دو قرن 
پیــش این اتفاق در اروپا افتاده باشــد اما الان اصلًا 
قابل قبول نیســت. مگر ما می توانیــم آثار تاریخی 
را از نــو بســازیم؟ هیچ مرمت گری اجازه بازســازی 
و نوســازی آثــار تاریخــی را ندارد مگــر در زمانی که 
اســتحکام بنــا به خطــر بیفتد. گنبد مســجد امام و 
گنبد مســجد شــیخ لطف الله چه مشــکلی داشتند 
که نیاز به بازســازی داشــته باشــند؟«مهدی آبادی 
همچنان معتقد است بلایی که بر سر گنبد مسجد 
شیخ لطف الله و گنبد مسجد امام آمد از سوداگری 

آب می خورد.

بعد از دو رنگ شدن گنبد مسجد شیخ لطف الله به  دلیل مرمت غیر اصولی اتفاق افتاد

گنبد صفوی مسجد امام »چین« خورد

رنا
ای

79 روزگی توله یوز ایران
امروز توله یوز »ایران«، 79 روزه شــد. 11 اردیبهشت 
ســال  جاری بــود کــه »ایــران« یوزپلنگ در اســارت 
ســایت توران، به روش ســزارین 3 توله بدنیا آورد، 
اما پــس از به دنیا آمدن، مــادر توله ها را نپذیرفت و 
به همین دلیل  مسئولان سایت توران ناچار به تغذیه دستی توله ها 

شدند.
در ابتــدا گفته شــد کــه دو یوزپلنگ نوزاد، ماده هســتند و جنســیت 
یکی نیز معلوم نیســت، اما کمی بعد مشــخص شــد که جنســیت 
همه توله ها، نر است. ســه روز از به دنیا آمدن توله ها نگذشته بود که 
مسئولان سازمان محیط  زیست از تلف شدن یکی از توله ها به دلیل 

نقــص ژنتیکی خبر دادند. دومیــن توله یوز هم ۲۸ اردیبهشــت ماه 
تلف شد که این مسأله حاشیه های زیادی به همراه داشت، توله سوم 
هم به بیمارستان تخصصی دامپزشــکی در تهران انتقال داده شد و 
تحت نظارت های دامپزشکی قرار گرفت. با توجه به اهمیت حفظ 
حیات و نسل این گونه ارزشمند و نبود تجربه کافی در کشور در زمینه 
دســتی بزرگ کــردن توله یوزها، ســازمان حفاظت محیط  زیســت 
از یک دامپزشــک متخصص یوزهــا از آفریقا دعوت کرد تــا به ایران 
بیایــد و یوز مادر و توله را مــورد معاینه قرار دهد. پــس از آن با انجام 
مراقبت های ویــژه، »ایران« و توله اش در شــرایط بهتر قرار گرفتند؛ 

اکنون نیز روزهای خوبی را سپری می کند.

بیتا میرعظیمی
خبرنگار

ش
ار

گز

زهرا کشوری
دبیر گروه زیست بوم

محیط زیســت کردســتان معتقد است به رغم 
احــداث 1۰ ســاله ســد گاران بــا هــدف تأمیــن آب 
شــرب شهر، آب شرب مریوانی ها از طریق دریاچه 
)تــالاب( زریــوار تأمیــن می  شــود. بنابرایــن همین 
موضــوع زریــوار را کــه در انتظــار حقابــه اســت در 
شرایط سخت تری قرار داده است.مدیرکل محیط 
زیســت اســتان کردســتان در گفت وگو بــا »ایران«، 
راه انــدازی سیســتم تصفیه آب شــرب شهرســتان 
مریوان را تنها راه نجات بخشــی این تالاب دانسته 
و می  گوید: متأســفانه با گذشــت 1۰ سال از احداث 
ســد گاران در شــمال شــرقی شهرســتان مریــوان، 
تاکنون هیچ پیشــرفت چشــمگیری برای سیســتم 
تصفیه آب شــرب حاصل نشــده و هنوز آب شرب 
مریــوان، از ایــن ســد تأمیــن نمــی شــود!»خیرالله 
مرادی« می  گوید: مشــکلات تالاب زریوار را باید در 
۳ حوزه کیفیت آب، کمیت آب و مســائل فیزیکی 
اطــراف تالاب زریــوار مورد بررســی قــرار داد. لازم 
بــه ذکر اســت کــه درخصــوص بهبــود کیفیت آب 
اقداماتــی طی چند ســال اخیر انجام شــده اســت 
یعنی در گذشــته بخشی از فاضلاب شهر مریوان و 
کل روســتاهای اطراف زریوار وارد تالاب می  شد که 
خوشــبختانه از ســال های ۸5 و ۸6 اقدامــات لازم 
برای حل این مشــکل شروع شده و طی چند سال 
گذشــته فاضلاب بخش غربی شــهر و  روســتاهای 
حاشــیه تالاب به پایین دســت این تــالاب هدایت 
شــده و در آنجا سیســتم تصفیه ای تعبیه شــده که 

وارد آن سیستم می  شود.
ë !تأمین آب شرب از »گاران« محقق نشده است

بــه گفتــه ایــن مقــام مســئول،  بخــش دیگری 
از کیفیــت آب مربــوط بــه پســماندها اســت کــه از 
ســال ۸2-۸1 اقداماتــی انجــام شــده و فضــولات 

دامی جمع آوری شــده و مدیریت حداقلی توسط 
دهیاری ها مانند جمــع آوری زباله ها و انتقال آنها 
به جایــگاه زباله شــهر مریوان انجام شــده اســت. 
بخــش دیگری نیز مربــوط به حوضــه آبخیزداری 
اســت که در بحث ورود رسوبات اقدامات مناسبی 
صــورت گرفته اســت. اما در ســمت شــرقی تالاب 
نیــز بحــث حرکت خزنــده شــهر به ســمت تالاب 
وجــود دارد کــه در گذشــته از طــرف دســتگاه های 
مرتبــط بــه مردم واگــذار شــده  و آرام آرام  به جلو 
پیشــرفت کــرده کــه اکنــون نه به طــور کامــل اما تا 
حدی کنترل و محدود شــده اســت.وی می  افزاید: 
در ســال ۸1 مجــوز ســاخت ســد »گاران« بــا هدف 
تأمین آب شــرب شهر مریوان و روستاهای اطراف 
و همچنین مجوز یک خط انتقال آب برای اراضی 
کشــاورزی اطــراف داده شــده  کــه تقریبــاً 1۰ ســال 
بعد یعنی بین ســال های 92-91 این ســد ســاخته  
و آبگیــری شــده اســت. امــا بعــد از گذشــت یــک 
دهه، هدف اصلی این ســد برای تأمین آب شــرب 
شــهر مریــوان و روســتاهای حاشــیه تــالاب و خــط 
انتقــال آب به اطراف زریوار بوده که محقق نشــده 
 اســت. در حقیقت سیســتم تصفیــه آب در حدود

15 -1۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشته و تنها خرید 
زمین انجام شده است.به گفته مرادی،  نیاز سالانه 
آب شــرب و فضای طبیعــی مریوان و روســتاهای 
اطراف زریــوار، حدود ۳۰ میلیــون مترمکعب آب 
اســت اما در شــرایط کنونی تالاب زریــوار نهایتاً 5۰ 
تــا 6۰ میلیــون متر مکعــب آب دارد. این در حالی 
اســت کــه بارندگی در اســتان و ایــن منطقه حدود 
25 درصــد کاهــش داشــته و تــا 2 درجــه  افزایــش 
دما نیــز رخ داده که همین شــرایط، باعث نگرانی 

ما درخصوص تنش  آبی تالاب زریوار شده است.
ë !تالاب نیاز به مرثیه خوانی ندارد

این مقام مســئول خواســتار پاســخ دهی وزارت 

نیرو و دستگاه های متولی به این سؤال می  شود که 
چرا با گذشــت 1۰ ســال از ساخت ســد گاران، هنوز 
اهداف اصلی آن که ذکر شد، محقق نشده است؟!

او می  گویــد: »اگــر هر ســال هــم 2۰ درصــد کار 
سیســتم تصفیــه را انجــام می  دادیــم الان بعــد از 
گذشت 5 سال، کار تأمین آب شرب شهر مریوان از 
سد گاران، تمام شده بود! «به گفته او اکنون تأمین 

آب شرب شهر مریوان از تالاب است.
ë آب شرب مریوان از »زریوار« تأمین نمی شود

در همیــن حــال، »آرش آریانــژاد« مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای استان کردستان،  به »ایران« 
می  گویــد: آب شــرب شهرســتان مریــوان از طریق 
تالاب تأمین نمی شــود بلکه آب شــرب شهرستان 
مریوان از طریق چاه های حفر شــده در دشت های 
اطراف تأمین می  شــود. این شهرستان حدود 6۰۰ 
لیتر بر ثانیه نیاز آب شــرب دارد که هم اکنون 2۰۰  
لیتر آن از سد گاران و 4۰۰  لیتر دیگر از طریق چاه ها 
تأمین می  شود. در حقیقت حجم نرمال سد گاران 
۸5 میلیون مترمکعب است که میزان تخصیص 

شرب آن به 16.2 میلیون مترمکعب می رسد.

به گفته این مقام مســئول، ســد گاران در ســال 
1۳9۰ آبگیری شــده و اهــداف اولیه اش تأمین آب  
4 هــزار و 6۰۰ هکتــار از اراضــی پایــاب ســد اســت. 
حقیقت آن اســت که اخــذ ردیف ماده 2۳ و بحث 
آبرســانی از ســد گاران بــه مریــوان در ســال 14۰۰ 
بــه موافقتنامــه افــزوده شــده و ســپس ابلاغ شــد. 
در حقیقــت تــا قبــل از ســال 14۰۰  در موافقتنامــه 
ســاختمان ســد گاران و شــبکه آبیــاری و زهکشــی 
پایــاب چیــزی بــه نام آبرســانی بــه مریــوان وجود 
نداشــت. تاکنــون 17 کیلومتــر از خــط آب خــام به 
تصفیــه خانــه انجــام شــده و عمــلًا یــک تصفیــه 
خانــه موقت بــا هماهنگی شــرکت تخصصی آب 
و فاضــلاب اســتان در محــل تأســیس شــده و 2۰۰  

لیتر بر ثانیه آب شــرب شهرســتان مریــوان از آنجا 
تأمین می  شــود. در پی سفر ســال گذشته وزیر نیرو 
به  استان و بازدید از سد گاران، تصمیم گرفته شده 
در یک بازه 2 ســال و نیمه پــروژه  تصفیه خانه آب 
شــرب تکمیل  شــود کــه در حال حاضــر مقدمات 
واگذاری قرارداد از طریق ترک تشــریفات مناقصه  
بــا اعتباری در حــدود هزار میلیارد تومــان در حال 

انجام است.

او می  گویــد: امیدواریــم در بــازه  زمانی 2 و نیم 
ســاله تصفیه خانــه به طور کامــل وارد مدار شــده 
و آب شــرب کل شــهرمریوان از طریــق ســد گاران 
تأمین شــود. حقیقت آن است که در حال حاضر، 
شــبکه ۳ هــزار هکتــار از  اراضــی پایاب ســد گاران 
آب اندازی شــده است تا پس از تکمیل شبکه های 
۳ و 4 از ســوی  ســازمان جهــاد، آب تحویــل داده 
شــود. در صورت تخصیص اعتبــارات لازم تا پایان 
ســال مالــی 1۴۰1 ایــن 4 هــزار و 6۰۰ هکتــار اراضی 
پایــاب به ســازمان جهــاد تحویل داده می  شــود تا 
تکمیل این پروژه در معیشــت مــردم تأثیر مثبت 

خود را برجای بگذارد.
ë تصفیه خانه اضطراری

از ســویی دیگــر »محمــد فرهــاد« مدیرعامــل 
شــرکت آب و فاضــلاب اســتان کردســتان نیــز بــه 
بــا  مریــوان  شــهر  شــرب  آب  می  گویــد:  »ایــران« 
جمعیتــی بالــغ بــر 171 هــزار نفــر بــه میــزان 6۰۰ 
لیتــر بــر ثانیــه از طریــق آب هــای زیرزمینــی ) 24 
حلقــه چاه واقــع در دشــت های بیلــو و ریخلان( و 
آب های ســطحی )ســد گاران( تأمین می  شود.وی 
با اشــاره به اینکه تأمین آب شــرب شهر مریوان به 
صورت مستقیم از دریاچه زریوار تأمین نمی شود، 
می  گوید: شرکت آب و فاضلاب استان کردستان در 
راســتای مدیریت تنش آبی شــهر مریوان به دلیل 
افــت آبدهی چاه هــا در فصول گرم ســال اقدام به 
ســاخت تصفیــه خانه اضطراری شــهر مریــوان با 
ظرفیت 2۰۰ لیتر بر ثانیه کرده است که فاز اول آن 
به ظرفیت 6۰ لیتر بر ثانیــه وارد مدار بهره برداری 
شــده و تا یک مــاه دیگر به ظرفیــت نهایی خواهد 

رسید.

به رغم گذشت 10 سال از ساخت سد گاران با هدف تأمین آب شرب شهر

آیا مریوانی ها از تالاب زریوار می نوشند؟

شکار بی رویه بلای جان کل ، بز ، قوچ و میش

شلیک به قلب زاگرس
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